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خبر خبر

داروهای ضد ویروس کرونا
جهش آن را افزایش می دهند

ایلنا:  مصطفی قانعی، عضو کمیته علمی کشوری  �
کرونا، درباره آخرین وضعیت همه گیری این ویروس در 
کشــور گفت: در حال حاضر بهترین وضعیت را نســبت 
به ۱۰ ماه گذشــته داریم. البته ترکیبی از واکسیناسیون 
و ابتلاهایــی که در موج پنجم پیش آمــد، ایمنی را در 
ســطح جامعه بالا برد و برخــی از پیش بینی ها درباره 
اینکه در آبان با پیک ششم مواجه خواهیم شد، درست 
از آب در نیامــد. او افزود: البته ما هنوز مدل های ریاضی 
کــه بتوانند وضعیــت همه گیری در روزهــای آینده را 
دقیق پیش بینی کنند، در اختیــار نداریم. به همین دلیل 
این پیش بینی ها درمورد وضعیــت کرونا در پاییز که از 
سوی برخی از همکاران صورت گرفته بود، به واقعیت 
نپیوســت؛ اما در حال حاضر دو تهدید پیــش رو داریم؛ 
گروهی که واکســن نزده اند که تقریبا عمده تخت های 
بیمارستان و آی سی یوها توســط واکسن نزده ها اشغال 
شــده اســت؛ بنابراین این مــوارد تهدیدی بــرای نظام 
ســلامت و مشغول کردن پزشــکان و از طرفی ظرفیتی 
برای جهش های ویروس هســتند. او ادامه داد: تهدید 
دوم جهش هایی اســت کــه در کشــورهایی که به 
اندازه کافی واکســن نزده اند، ایجاد می شــود و یکی 
از آنها نیز جهش «اومیکرون» است. باید صبر کنیم 
و ببینیــم که این موتاســیون تا چه انــدازه تأثیرگذار 
است؛ زیرا برخی از جهش هایی که قبلا اتفاق افتاد، 
به کشــور ایران نرســید و در محدوده دیگر کشورها 
باقی ماند. قانعی گفت: ما در برنامه واکسیناســیون 
آنفلوانزا، گروه های خاصی را هدف واکسیناســیون 
قــرار می دهیم که بیشــتر با خطر ابتــلا یا مرگ و میر 
مواجه هســتند. برای مثال کادر بهداشــت و درمان، 
افراد بالای ۶۵ سال، بیماران قلبی و عروقی، بیماران 
تنفســی و دیابت که خطر مرگ و میرشــان بالاست؛ 
اما وقتی این گروه ها را واکســینه نمی کنیم، ویروس 
در بقیــه افراد جامعه هم گــردش پیدا خواهد کرد. 
بیش از ۹۰ درصد جامعه ما واکسن آنفلوانزا نزده اند. 
برخی از کشــورها واکسیناســیون را بســیار وســیع 
انجــام می دهنــد و در این زمینــه موفق ترند. عضو 
کمیته علمی کشــوری کرونا درپاســخ به این سؤال 
که وضعیــت تولید داروهای اختصاصی کرونا مانند 
مولنوپیراویر توسط شــرکت های داروسازی داخلی 
به چه صورت اســت، گفت: براساس سوابق قبلی، 
وضعیت ایران به گونه ای اســت که به محض اینکه 
دارویی را به عنــوان داروی کرونا قلمداد می کنند، از 
وســعت بالای مصرف برخوردار شــده و تجویز آن 
بیش از حد انتظار می شود. او درادامه گفت: هرچه 
مصــرف داروی ضد ویروس بیشــتر شــود، جهش 
ویروس نیز بیشــتر می شود. این مسئله حتی درمورد 
داروی آنفلوانــزا هم وجود داشــت و داروهای آن 
دســت معاونت بهداشــتی بود و و به طور خاص در 
داروخانه بیمارستان و با اجازه خاص مصرف می شد. 
مصرف وسیع داروهای ضد ویروس خودش شانس 
جهش ویروس را بیشتر می کند. هر تصمیمی درباره 
این داروها، اول در کمیته علمی بحث می شود و پس 

از آن اطلاع رسانی می شود.

۵ تا ۸ برابر جهان هدررفت منابع 
آبی به دلیل فرسودگی لوله

شرق: علــی سلاجقه، رئیس ســازمان حفاظت  �
محیط زیست، در همایش ملی مدیریت کیفیت آب و 
سومین همایش ملی مدیریت مصرف آب با رویکرد 
کاهــش هدررفــت و بازیافت گفت: همه شــما به 
وضعیت منابع آب استحضار دارید و به آنچه اتفاق 
می افتد و ناشــی از موضوع تغییــر اقلیم و مصارف 
متعدد و خارج عرف منابع آب در کشور است، واقف 
هستید. واقعیت انکارناپذیری است که اتفاق افتاده 
اســت و مبتنی بر تغییر اقلیم، تغییر تنوع زیستی در 
حال رخ دادن است. هم زمان با موضوع تغییر اقلیم 
تنوع زیســتی دنیا و کشور در حال دگردیسی است. او 
افزود: بنابراین می طلبد به موضوع تغییر اقلیم توجه 
ویژه ای شــود. در مدیریت منابع آب کوتاهی و قصور 
کردیم و به اندیشه های اندیشــمندان و دانشمندان 
کم توجهی شــده اســت. اگر به آموزه هــای دینی و 
دانش بومی ایــران نگاه کنیم، موضــوع مدیریت و 
بهره برداری از منابع آب موضوعی اساسی به عنوان 
یک گنجینه گران بها نه برای کشور ما بلکه دنیاست؛ 
اما آنچه امروز با آن روبه رو هستیم، مسائلی را برای 
کشــور ایجاد کرده و در این راســتا چنانچه موضوع 
نــگاه جامع در قالــب حوزه های آبخیــز و در قالب 
استراتژیک مدیریت حوزه منابع آبخیز و مبتنی بر توان 
اکوسیســتم و خدمات حوزه آبخیز مشرف آب انجام 
می شــد، شــاید منابع آب وضعیت بهتری داشــت. 
ســلاجقه گفت: آنچه در بعد تغییر کاربری اراضی 
انجــام داده ایــم، اســتفاده های آب در صنایع و آب 
شــرب و مصرف خانگی و صنعتی از مسائلی است 
که کشــور را در تأمین منابع با مشــکل روبه رو کرده 
اســت. با این اوصاف اگر به اعداد و ارقام نگاه کنیم، 
ایجاب می کند تخصیص منابع آب در قالب سازمان 
محیط زیست کشور مدیریت شود. وزارت محترم نیرو 
متولی این امر است و امیدوارم همه دست به دست 
هم دهند که بتوانیم بهترین شــرایط را برای کشــور 
داشته باشیم. سلاجقه گفت: اگر صرفا به مصرف آب 
در بخش های مختلف نگاه کنیم، مصرف کشاورزی 
بیشترین سهم را به خودش اختصاص داده است. اگر 
بالای ۷۲ درصد مصرف آب در بخش کشــاورزی را 
مبنا قرار دهیم، می بینیم که می توانیم با بهینه سازی 
سیستم آبیاری و استفاده از پساب صرفه جویی کنیم 

و از هدررفت آب در کشور جلوگیری کنیم. 

کاهش شناسایی مبتلایان ایدز
 در بحران کرونا

شــرق: رئیس مرکز مدیریــت بیماری های واگیر  �
وزارت بهداشــت با بیان اینکه با بــروز پاندمی کرونا 
میزان شناســایی بیماران مبتلا به HIV کاهش یافت، 
گفــت: تقاضــا دارم که برنامه کنتــرل HIV را حیات 
دوباره بخشیده و برنامه ریزی محلی انجام دهیم. دکتر 
محمد مهدی گویا در همایش روز جهانی ایدز، گفت: 
وضعیت HIV در دنیا از ســال ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ تغییرات 
بسیاری داشته است؛ به طوری که ما در سال ۲۰۰۰ بالغ 
بر ۲.۷ میلیون مبتلا به HIV داشتیم؛ اما در سال ۲۰۱۹ 
بالغ بر ۱.۷ میلیون مبتلا به HIV داشــتیم. به هر حال 
داروهــا و امکانــات تشــخیصی جدیــد و امکانــات 
اطلاع رســانی جدید، ما را امیدوار کرده بود که تا سال 
۲۰۲۰ مواردمــان را به کمتر از ۵۰۰ هــزار نفر در دنیا 
برسانیم و به سمت کمتر از ۲۰۰ هزار نفر پیش رویم؛ 
اما یکباره با مصیبت کووید ۱۹ مواجه شــدیم. کاهش 
میــزان مرگ هایمان هم طی این مدت بســیار جالب 
بوده و در فاصله ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ میزان مرگ های ناشی 
از HIV کمتر از نصف شــده بــود. این هم تحت تأثیر 
کووید ۱۹ قرار گرفت؛ به خصوص در برخی کشورهای 
خاص. گویا ادامه داد: یک مشــکلی که در این شرایط 
در دنیا ایجاد شد، این بود که میزان شناسایی بیماران 
مبتــلا به HIV کاهش یافت و ما هم در کشــور با این 
مشکل مواجه شــدیم. او گفت: خوشبختانه در سال 
۲۰۲۱ توانستیم تا حدودی در برخی مناطق کشور، کار 
را جمع کنیم. دانشــگاه هایی که به واسطه کووید ۱۹ 
تحت تأثیر قرار گرفته بودند، توانستند برنامه های شان 
را جمع کنند. مجددا بیماریابی HIV مقداری افزایش 
یافت؛ اما هنوز به حالت عادی برنگشته ایم و با حالت 
عادی خیلی فاصله داشــته و نیاز به تلاش همگانی 
داریــم. برنامه پنجــم اســتراتژیک HIV دارد اهداف 
مشــخصی را دنبال می کنــد. اهــداف ۹۰.۹۰.۹۰ که 
باید قبلا به آن دســت می یافت و اکنون مجددا تکرار 
همان عددهاســت. از همکاران عزیزم تقاضا می کنم 
که به این برنامه حیات مجدد ببخشــند. بیماریابی ها 
دوباره فعال شــده و مراقبت و درمان شــدت بگیرد. 
در غیر این صورت به این اهداف دست پیدا نمی کنیم. 
گویا با بیان اینکه ما ظرف یک هفته توانستیم ۶۰ هزار 
مورد آزمایش در حوزه HIV انجام دهیم، گفت: با این 
تعداد آزمایش، ۱۲۱ مورد جدید HIV شناسایی کردیم 
و این به این معناســت که خطر هنــوز کنار گوش ما 

است و اگر دیر بجنبیم، ما را سرکوب می کند.

کاهش ۵۰ درصدی شکایات 
پزشکی در بحران کرونا

ایسنا: معــاون انتظامی ســازمان نظام پزشکی با  �
بیان اینکه در سال گذشــته در دادسرای انتظامی کل 
کشور حدود ســه  هزار شکایت در حوزه پزشکی ثبت 
شــده اســت، گفت: در رشــته های ترمیمی و زیبایی، 
دندان پزشــکی، جراحــی، زنان و ارتوپــدی، معمولا 
تعداد شــکایات در همه جای دنیا بیشــتر بوده که در 
ایــران هم به همین ترتیب اســت. دکتــر محمدرضا 
خردمند،  درباره میزان تخلفات و شــکایات پزشــکی 
در ســال گذشته، گفت: در ســال گذشته در دادسرای 
انتظامی کل کشور حدود ســه هزار شکایت در حوزه 
پزشکی مطرح شده که این شکایات عمدتا مربوط به 
مــواردی بوده که به علــت ذات تخصص و بیماری، 
احتمال آســیب به بیمار بیشــتر بوده است، نه اینکه 
لزوما قصور پزشکی در این گروه بیشتر باشد که البته از 
رویه بین المللی تبعیت می کند. او افزود: بر اساس این 
در رشته های ترمیمی و زیبایی، دندان پزشکی، جراحی، 
زنان و ارتوپدی، معمولا تعداد شکایات در همه جای 
دنیا بیشــتر اســت. آن هم به این علــت که ماهیت 
بیماری همراه با دســتکاری بیشــتر و احتمال آسیب 
به بیمار است که در ایران هم به همین ترتیب است. 
خردمند ادامه داد: البته تعداد شکایت در سال ۱۳۹۹ 
به علت شــیوع کووید ۱۹ تقریبا نسبت به سال ۱۳۹۸ 
نصف شــده اســت؛ زیرا مردم کمتر به پزشکان برای 
بیماری های غیر اورژانــس مراجعه کرده اند؛ بنابراین 
می توان گفت که میزان شــکایات پزشــکی در ســال 
۱۳۹۹ حدود ۵۰ درصد نســبت به سال ۱۳۹۸ کاهش 
یافته اســت. به طوری که در سال ۱۳۹۸ حدود هفت 
هزار شــکایت ثبت شده بود؛ اما در سال ۱۳۹۹ حدود 

۳۰۰۰ شکایت ثبت شده است.

کاهش ۱۵ درصدی ترافیک 
عصرگاهی

ایلنا: سردار حسین رحیمی، رئیس پلیس پایتخت،  �
درباره وضعیت ترافیک در شهر تهران گفت: موضوع 
کاهش ترافیک در صدر اولویت های پلیس تهران قرار 
گرفته است و ما هر روز برای آن برنامه ریزی می کنیم. 
او با اشــاره به اقدامات انجام شده برای ترافیک تهران 
ادامــه داد: با همین اقداماتی کــه پلیس انجام داده 
است، ترافیک عصرگاهی بین ۱۳ تا ۱۵ درصد کاهش 
داشته و همچنین ترافیک صبحگاهی حدود ۱۰ درصد 
کاهش پیدا کرده اســت. رئیس پلیس تهران بزرگ در 
بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به اقدامات 
پلیــس تهران برای برخورد با ســارقان منازل تصریح 
کرد: موضوع برخورد با سارقان همانند کاهش ترافیک 
یکی از اولویت های ما است که بر روی آن کار می کنیم 
و به صورت شــبانه روزی و حتــی روزهای تعطیل در 
حال اجرای برنامه های مان هستیم. سردار رحیمی با 
اشاره به اجرای طرح های مقابله با سرقت در روزهای 
پایانی هفته گفت: در پنجشنبه و جمعه هفته گذشته 

طرح ویژه مبارزه با سارقان منازل را اجرا کردیم. 

نورا حســینی: هفته گذشــته بود که رئیس جمهور در 
دیدار با شــهردار تهران قول داد بــا همه ظرفیت برای 
رفع مشکلات مردم تهران، با شهرداری تهران به صورت 
حداکثری همکاری می کند اما روز گذشته مهدی چمران 
خبر داد که سازمان برنامه و بودجه در لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
تمــام ردیف های حمایتــی از شــهرداری را حذف کرده 
است. مهدی چمران برخلاف همیشه چالش های شهر 
را خانوادگی حل نکرد. او در صحن شــورا از ردیف های 
حمایتی دولت از شــهرداری ها در لایحــه بودجه ۱۴۰۱ 
خبــر داد و از علیرضــا زاکانی هم خواســت به میدان 
بیاید و حضــورش در هیئت دولت تنها به نشســتن در 
صندلی هیئت دولت ختم نشــود؛ در این خصوص یقه 
بگیرد تا ســازمان برنامه و بودجه تا فرصت هست لایحه 
بودجــه ۱۴۰۱ را اصلاح کند. به گفتــه او برخلاف تصور 
و پیش بینی هایی که می کننــد، وضعیت بودجه چندان 
مناسب نیســت و وقتی بررســی می کنیم می بینیم هر 
آنچه برای شــهرداری ها در سال ۱۴۰۰ در بودجه دولت 

پیش بینی شده بود را حذف کردند.
رئیــس شــورای شــهران در روزی که ۲۲ ایســتگاه 
آلودگی هوا را در وضعیت قرمز نشــان می داد، از سهم 
اندک حمل ونقل در بودجه ۱۴۰۰ کشــور ســخن گفت و 
اینکه مدیریت شــهری تلاش می کند از همین کوره راه ها 
برای تهران اتوبوس تأمین کند. اما همین ردیف ها را هم 
ســازمان برنامه و بودجه حذف کرده است. وام، فاینانس 
و هر آنچه در بودجه شــهرداری بوده، سلب شده است. 
هر آنچه می شــد را حذف کردند و گویی دست به دست 
میکروب ها و آلودگی هوا داده اند و در این شرایط سخت 
کلان شهر ها حذف این ردیف ها کار نابخردانه ای است و 

باعث ایجاد نارضایتی عمومی می شود.
چمران ادامه داد: شــهرداری ها یکی از سازمان هایی 
هســتند که با کارکردن خوب در شهر آسایش و آرامش 
ایجاد و نظر مردم را جلب می کنند و می توانند با ضعف 
در عملکرد باعث ایجاد نارضایتی هم بشوند. این رضایت 
عمومی برای کشــور و انقلاب لازم و ضروری است و اگر 
خــوب کار نکنند، نارضایتی عمومی حاصل می شــود و 
به هیچ وجه نمی شود این نارضایتی عمومی را دفع کرد.

او ادامه داد: با گفتاردرمانی که نمی شــود کاری کرد 
و بگوییــم می خواهیم چه کار کنیــم و بعد کاری انجام 
نشود، باید وسایل آن نیز فراهم شود. اگر وسایل آن فراهم 

نشود، موفق نمی شویم و آلودگی بدتر خواهد شد.
چمران از سازمان برنامه و بودجه درخواست کرد این 

بودجه را اصلاح کنند و گفت  خواهش می کنم مدیریت 
ســازمان برنامه و بودجه در تدوین بودجه برای کل کشور 
و همه شــهرداری ها برنامه ریزی درست کنند و بودجه 
اصلاح شــود. در صورت عــدم اصلاح ســال آینده که 
هیچ، همین اوایل ســال آینده با مشکل مواجه خواهیم 
شــد و آلودگی هوا بدتر می شود و این یک هشدار است 
که هشــدار سخت و درستی است. هنوز فرصت داریم و 

سازمان برنامه و بودجه می تواند این را اصلاح کند.
رئیس شورای شــهر تهران گفت: نه تنها برای تهران 
که بــرای کل کشــور باید برنامه ریزی درســت شــود و 
در صــورت عدم اصلاح ســال آینده اوضــاع از این نیز 
بدتر می شــود. در بودجه ســال آینده نه تنها کمکی به 
شهرداری نشده بلکه بودجه سال های گذشته نیز حذف 
شده است. تنها فاضلاب روستایی به شهرداری ها واگذار 
شده که ریشــه آن نیز در افزایش یک درصدی مالیات بر 
ارزش افزوده اســت و با این واگذاری چند درصد بیشــتر 

هزینه به شهرداری ها تحمیل می شود.
چمــران از ارائه نامه کتبی به دولت خبر داد و گفت: 
برای دولت نامــه کتبی خواهیم نوشــت و آن را دنبال 
خواهیــم کرد و ایــن بودجه حتما باید اصلاح شــود. از 
زاکانی و همکاران ایشــان می خواهیــم در این زمینه به 
میــدان بیایند. اینکــه به هیئت دولت بروند و بنشــینند 
فایده نــدارد و باید یقــه بگیرند و آنچه را حذف شــده 
که هیــچ وضعیت بهتــر را هم رقم بزننــد. از ظرفیت 
شــورای عالی اســتان ها نیز برای این موضوع اســتفاده 
می کنیم. این موضوع حیاتی اســت و شــهرداری ها در 
شــرایط مالی خوبی نیستند و با این وضعیت سال آینده 

وانفســا خواهد شــد. محمد آخوندی رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای اسلامی شــهر تهران هم از نامه 
این کمیســیون برای احیای برخی از تبصره های بودجه 
ســال های قبل یا پیشــنهاد حفظ برخــی از تبصره های 
بودجه ۱۴۰۰ و نیز پیشــنهادات جدید در حوزه شهری به 
سازمان برنامه و بودجه کل کشور خبر داد. او اضافه کرد: 
در این پیشنهادات به موضوعاتی همچون آلودگی هوا، 
موضــوع حمل ونقل عمومی، ترافیک، احیای بافت های 
فرسوده و سایر مسائل مهم حوزه شهری پرداخته شده و 

پیشنهادات دقیقی ارائه شده است.
رئیس کمیســیون برنامه و بودجه شورای شهر تهران 
افزود: متأســفانه در لایحه اولیه بودجه ســال ۱۴۰۱ کل 
کشور که توســط سازمان برنامه و بودجه آماده شده و به 
دولت رفته است، موارد مهمی ازجمله بحث مالیات بر 
ارزش افزوده دچار تغییر یا حذف  شــده که این تغییرات 

قطعا به ضرر شهر و مردم خواهد بود.
حبیب کاشــانی عضو دیگری بود کــه از عدم توجه 
دولت گلایه کرد و گفت:  متأســفانه شاهد عدم حمایت 
دولت از حقوق شــهرداری ها و شوراها در بودجه ۱۴۰۱ 
هســتیم و با این شــرایط و تورمی که وجود دارد، قاعدتا 
مشــکلات در سال آینده بیشــتر خواهد شد. حمل ونقل 
عمومی اعم از مترو و اتوبوس، دچار مشکلات عدیده ای 
اســت و عــدم پرداخــت وام و اعتبار در ســال آینده به 

حمل ونقل عمومی مشکلات را دوچندان خواهد کرد.
کاشــانی با اشــاره به حضــور چند نفــر از اعضای 
شوراهای سابق و مسئولان شــهری در مجلس شورای 
اســلامی به عنوان نمایندگان مردم گفــت: انتظار ما این 

اســت که این دوستان که آشــنایی کاملی با موضوعات 
شــهری دارند، نگاه ویژه ای را به شــهرداری ها و شوراها 
داشــته باشــند. همچنین انتظار ما این اســت که آقای 
قالیباف که ۱۲ ســال در مسند شــهرداری تهران بوده اند 
نیز نسبت به بودجه ۱۴۰۱ دولت و اعتبارات شهرداری ها 

عنایت ویژه تری را داشته باشند.
عضو شورای شهر تهران در ادامه با اشاره به حضور 
شهردار تهران در جلسات هیئت دولت تصریح کرد: این 
فرصت بســیار خوبی برای مردم تهران اســت و انتظار 
می رفت قبل از ارائه این لایحه دوســتان ما در شهرداری 
این موضوع را پیگیری کنند. همچنین پیشــنهاد می شود 
که اعضای شــورا  یا اعضای هیئت رئیســه شورای شهر 
تهران جلسه ای را با رئیس جمهور در ارتباط با این مسئله 
داشته باشند. وی ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع 
و در راســتای احیای حقوق حقه مردم باید پیگیری های 
هم زمان در قالب شــورای عالی اســتان ها انجام شود. 
همچنین جلســه ای فی  ما بین کمیسیون برنامه و بودجه 
شورای شهر تهران با برنامه و بودجه دولت انجام شود تا 

ان شاءاالله شاهد تغییری در این رفتار باشیم.
اما لطــف االله فروزنده، معــاون شــهردار تهران در 
واکنش به گلایه های اعضای شــورای شهر درخصوص 
بی اثربــودن حضــور زاکانــی در هیئت دولــت و لزوم 
ورود او بــه میدان برای ارتقای ســهم شــهرداری ها از 
بودجه ملــی گفت: در رابطه با بودجه، کارشناســان ما 
تبصره های موجود را بررسی و تقویت کردند و مجموعه 
شــش صفحه ای از تبصره ها آماده شــد و بــرای آقایان 
پورمحمدی و میرکاظمی ارســال کردم. ولی با توجه به 
افزایــش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده نگاه دولت 
این بود که دیگر نیازی به کمک به شــهرداری ها نیست. 
در جلسه روز پنجشــنبه خدمت آقای رئیس جمهور نیز 
این مسئله را گفتم و آقای زاکانی نیز این مسئله را مطرح 
کردند. در نهایت وقتی لایحه به دولت آمد متوجه شدیم 

هیچ تبصره ای را در نظر نگرفتند.
فروزنده گفت: آقای زاکانی روز شــنبه جلســه ای با 
معاون وزیر کشور داشتند و مفصل با وزیر کشور صحبت 
کردند و جمع بندی این بود که تبصره هایی که حذف شده 

ابقا شود و هر پیشنهادی داریم برقرار شود.
در این سال ها همیشه مشکلات شهرداری ها در میان 
چالش های ملی گم بود. به نظر می رســد نباید چندان 
به وعده های دولت جدید هم دل خوش بود، وقتی دخل 

دولت هم مانند دخل شهرداری خالی است.

شــرق: در هفته های گذشــته دادگاه تجدیدنظر حکم سه ماه و یک روز حبس 
تعزیری را برای اشــکان ارمندهی، مدیرعامل سایت دیوار، تأیید کرد. این حکم 
به دلیــل اتهام «فراهم آوردن موجبات فســاد و فحشــا از طریق جذب زنان 
تن فروش» بوده است. نخستین واکنش مربوط به اشکان میرآرمندهی است؛ 
آنجا که نوشت: «ســایت دیوار یک پلتفرم آگهی آنلاین است و نیت خوانی از 
آگهی های انتشار یافته غیر ممکن است. این حکم در حالی صادر شده است که 
دیوار شــرایط کار را برای یک میلیون و ۴۰۰ هزار کسب و کار فراهم کرده است و 
بیش از هزارو صد نفر از جوانان ایران، مستقیم در سایت دیوار مشغول به کار 
هستند». مجتبی توانگر، نماینده مردم تهران در خانه ملت هم در واکنش به 
این رأی نوشت: «پلتفرم های انتشــار و تبادل محتوا یکی از ستون های اصلی 
اقتصاد دیجیتال اســت و روشن نبودن چارچوب های حکمرانی این حوزه یک 

حلقه مفقوده اساسی در تکمیل شبکه ملی اطلاعات است.
در روزهای گذشــته تیم دیوار در بیانیه رسمی خود در توضیح آنچه بر این 
اپلیکیشن گذشــته نیز بیانیه ای صادر کرد. در این بیانیه رسمی آمده است: «در 
این پرونده نیز آگهی های موضوع اتهــام دارای هیچ محتوای غیرقانونی نبوده 
و محکومیت دیوار صرفا بر اســاس اقداماتی است که اشخاص ثالث در فضای 
خــارج از این پلتفرم انجام داده اند. دیــوار همواره تلاش کرده تا جای ممکن از 
انتشــار محتوایی که حتی شائبه انگیزه های نامناســب دارند، جلوگیری کند و 
به همین دلیل صرفا در سال ۱۳۹۹ حدود ۵۶ میلیون آگهی  (۲۰ درصد آگهی های 
بررسی شــده)  به دلیل نقض قوانین، گزارش کاربران یا دســتور قضائی رد شده 
است. بدیهی است دیوار امکان بررسی انگیزه، سوءنیت و سابقه احتمالی یکایک 
۴۴ میلیون کاربر اســتفاده کننده از این پلتفرم را نــدارد و به همین دلیل باید بین 
مســئولیت پلتفرم و کاربر آگهی دهنده تمایز حقوقی قائل شد». در بخش دیگر 
این بیانیه می خوانیم: «دیوار پلتفرمی اســت کــه در آن آگهی گذار و مخاطب 
آگهی به  تناســب نیاز خود از آن بهره می برند؛ دیوار بررســی محتوای آگهی ها 
و رعایت حدود قانون در آن را مســئولیت خود می دانــد، با این حال، آنچه بین 
آگهی گذار و مخاطب آگهی در فضای حقیقی و خارج از دیوار روی می دهد، در 
کنترل و برعهده دیوار نیســت. آیا می توان با وقوع تخلف یا ارتکاب جرم توسط 

یک کاربر تلفن همراه، قائل به مسئولیت جزائی اپراتور بود؟».
ما هوای شما را نداریم!

دکتر عبداالله احمدی، کارشــناس کارآفرینی، کســب وکار و اســتارت آپ، 
در گفت وگو با «شــرق» با تحلیل آنچه این روزهــا در دیوار می گذرد، تصریح 
کرد: «حکم قطعی اســت و امیدواریم که تغییراتی ایجاد شــود؛ اما بالاخره 
این حکم صادر شــده و جامعه اســتارت آپی از این امر مطلع و نگران است. 
به عنوان مقدمه می خواهم بگویم ما به عنوان کسی که وارد حیطه کسب وکار 
می شویم، چه کسب وکار کوچک غیراستارت آپی یا خوداشتغالی کوچک و چه 
کســب وکاری مثل دیوار راه اندازی می کنیم، وارد یک حیطه عمومی تر شده و 
یک سری وظایف اجتماعی و قانونی بر ما مترتب می شود که همگان بر آن آگاه 
هستند. در چنین شرایطی باید قوانین و چارچوب ها را رعایت کرد و سعی کرد 
که کار اقتصادی سالم باشد و در چارچوب قوانین کار کند. کسانی مثل اهالی 
دیوار و ســایر استارت آپ ها با علم به همین شرایط وارد این کسب وکار شدند؛ 
یعنی این طور نیست که آنها از فضایی بیگانه وارد این فضا شده باشند و شروع 
به کار کنند، با همه پیچیدگی هایی که این کار دارد. شما فرض کنید کسب وکاری 
مثل دیوار یا کسب وکارهای مشابه، کســب وکارهای واقعا سختی هستند، به 
دلیل همین مســائلی که ممکن است برایشان پیش بیاید. در دیجی کالا شاید 
مشــکلات و مسائل شما از جنس دیگری باشــد، در نهایت ممکن است شما 
یک کالای معیوب ارســال کنید که باید مرجوع باشد؛ اما دیوار پیچیدگی های 
خودش را دارد و وقتی چند نفر جرئت می کنند و چنین مســئولیتی را بر عهده 

می گیرند، شایســته تقدیر هستند». او تصریح کرد: «شجاعتی وجود داشته که 
آنها با علم به مشــکلات وارد این فضا شــده اند؛ اما از منظر یک ناظر بیرونی 
که نگاه کنید، اتفاقی که برای پلتفرم دیوار افتاده، منصفانه نیســت. گاهی هر 
قــدر هم در یک پلتفرم پیچیدگی ایجاد کنیــد، بالاخره از جاهایی افرادی پیدا 
می شوند و سوءاستفاده می کنند. اما قانون گذار و دستگاه قضائی هم باید این 
شرایط را درک کرده و در قضاوت خود این مسائل را لحاظ کند. چنین مسئله ای 
را در حکم وارد شــده برای مدیران بانک مرکزی هم می بینیم. اینها رویه های 
خوبی نیست و از دو جهت به افراد سیگنال خوب نمی دهد. یکی از این جهت 
که ما به بچه هایی که کســب وکار راه می اندازند، ایــن پیام را می دهیم که ما 
هوای شما را نداریم! یک زمین سخت کسب وکار وجود دارد و وقتی بچه ها با 
چنین موانعی در این زمین مواجه می شوند، حس عمومی و برداشت عمومی 
جامعه استارت آپی این می شود که فضا برایشان ناعادلانه است. این  سینگال ها 
خیلی بد است و حوزه استارت آپی را در خطر می اندازد». این کارشناس حوزه 
اســتارت آپ تصریح کرد: «چنین احکامی اثرات خیلــی بلند مدتی بر فضای 
کســب وکار دیجیتال می گذارد. شــما فردا در نظر بگیرید اگر جوانی بخواهد 
کار اســتارت آپی راه بیندازد، واقعا نگران می شــود؛ چون یکی از پایه های هر 
کسب وکاری محیط کســب وکار است. محیط کسب وکار شامل محیط قانونی 
کسب وکار هم می شود، شما وقتی این محیط را لرزان کنید، دستان هم شروع 
به لرزیدن می کند. در نهایت اینکه راه اندازی کسب وکارهایی مثل دیوار خودش 
به خودی خود مشــکلات و دغدغه هایی دارد که خیلی ها واردش نمی شوند، 
خــود من هیچ وقت جرئت ورود به این حیطه را ندارم. حالا یک ســری جوان 
این کار را می کنند و ما آنها را هم می زنیم. ما به آنها سیگنال منفی می دهیم. 
یادمان باشــد که جامعه استارت آپی حالا دیگر جامعه آگاهی شده و با توجه 
به شــبکه های اجتماعی و گردش اطلاعات می توانــد قضاوت کند که حکم 

صادر شده برای مدیرعامل دیوار چقدر عادلانه است؟».
حکم صادر شده از نظر حقوقی صحیح نیست

همچنین کامبیز نوروزی، حقوق دان و کارشــناس رســانه، در گفت وگو با 
«شــرق» درباره رأی صادر شده برای مدیر عامل دیوار با بیان اینکه محکومیت 
صادره از نظر حقوقی درست نیست، گفت: «ما وقتی می توانیم کسی را مجرم 
تشخیص دهیم که آن فرد مرتکب فعل مجرمانه شده یا آگاهانه و عامدانه به 
انجام آن فعل مجرمانه کمک کرده باشد که معاونت در جرم تلقی می شود. 
آنچــه در پرونــده مدیر عامل دیوار اتفاق افتاده، حاکی از آن نیســت که دیوار 
مرتکب فعلی مثل ترویج فحشــا شــده باشــد یا حتــی در آن معاونت کرده 
باشــد. عده ای آگهی هایی در دیوار منتشر کردند که معمولی بوده و هیچ چیز 
غیرعادی نداشته؛ اما آگهی دهنده ظاهرا مقصود دیگری داشته و سوءاستفاده 
کرده اســت. به این معنا آن آگهی که داده، پوششــی بــرای کار دیگری بوده. 
در اینجا به صورت کلی ســایت دیوار و مسئولانش هیچ مسئولیت کیفری ای 

ندارند و نمی توان آنها را به عنوان مباشــر یا شــریک و معاون به جرم اشاعه 
فحشــا محکوم کرد. باید در نظر داشــت که محتوای آگهی مجرمانه نبوده و 
عادی بوده و قاعدتا هیچ اطلاعی از مقاصد آگهی دهنده از سوی مدیران دیوار 
وجود نداشــته  و آنها نمی دانستند کســی که این آگهی را منتشر کرده، قصد 
سوءاستفاده و رفتار مجرمانه داشته؛ بنابراین هیچ یک از عناصر مادی و معنوی 
این بزه برای مدیر عامل دیوار محقق نشده و نمی توان مدیرعامل این پلتفرم را 
مجرم تلقی کرد». نوروزی تصریح کرد: «اگر خود محتوای آگهی مجرمانه بود 
یا دیوار از این آگهی غیر مجرمانه بهره برداری مجرمانه می کرد، این مســتحق 
محکومیت و تحمل مجازات بود. من خوشــحال شدم که رئیس قوه قضائیه 

دستور دادند که این پرونده مجدد رسیدگی شود».
او بــا بیان اینکه این نوع برخوردها با محیط اســتارت آپ ها و کســب وکار 
محیط وب طبیعتا تأثیرات منفی خواهد داشت، گفت: «سرمایه گذار و کارآفرین 
به دنبال محیط امن فعالیت می گردد، هر کجا که صاحبان سرمایه یا صاحبان 
فکر خلاق و کارآفرین احســاس نبود امنیت کنند، به آن فضا وارد نمی شوند. 
کسی که می خواهد کارخانه بســازد، اگر درصدی فکر کند که سرمایه اش در 
خطر است، سرمایه گذاری نمی کند. این قبیل برخوردها هم طبیعتا می تواند از 
علاقه و انگیزه به کسب وکار اینترنتی کم کند. در حالی که ما مشاهده می کنیم 
کسب وکار اینترنتی در سال های اخیر توسعه زیادی داشته که می شود آن را به 

انقلاب تجاری در این عرصه تعبیر کرد».
استارت آپ  ها در ایران شرکت های در حال رشدی هستند که از سوی یک یا 
چند کارآفرین تأسیس شده و در مرحله اولیه فعالیت خود با سرمایه محدود 
و تجربه محدود هستند. در چند ســال اخیر وجود استارت آپ ها کمک بزرگ 
اقتصادی به تجارت ایران بود و آنها توانســتند در عرصه وب خود را به خوبی 
نشان دهند. در همه جهان نیز قوانینی برای جرائم احتمالی این استارت آپ ها 
وجــود دارد، حفظ حریم خصوصی آنلاین و قانون رســانه های اجتماعی در 
تمام جهان بر پلتفرم های اســتارت آپی مترتب است. با گسترش دستگاه های 
تلفن همراه، تبلت ها و برنامه ها، مسائل مربوط به حریم خصوصی پیچیده تر 
می شــود. شــرکت ها باید تدوین یا به روزرســانی سیاســت های حفظ حریم 
خصوصی و همچنین اتخاذ پروتکل های امنیتی داخلی را با هدف محافظت 
از حریم خصوصی آنلاین مشتریان و کاربران وب سایت در نظر بگیرند. شرایط 
و ضوابط پلتفرم رســانه های اجتماعی یکی از جنبه هایی است که باید مورد 
بررسی قرار گیرد. مطالبی که مطابقت ندارند، ممکن است توسط شبکه های 
رســانه های اجتماعی حذف شوند و شــرکت ها در معرض مسئولیت قانونی 
بالقوه در قبال شــبکه رسانه های اجتماعی هستند. همه پرسنل تجاری که با 
اطلاعات شخصی ســر و کار دارند، باید درمورد تعهدات خود آموزش ببینند و 
یک کســب وکار باید در نظر بگیرد که آیا خط مشــی رازداری آن به طور دقیق 
اقدامات خود را درمورد جمع آوری، اســتفاده و افشــای اطلاعات شــخصی، 
از جمله در رابطه با رسانه های اجتماعی فاش می کند یا خیر. دیوار هم از این 
قاعده مســتثنا نیست. این پلتفرم در سال های گذشته با حضور در کمپین های 
مسئولیت اجتماعی تلاش کرده است که تا جایی که می تواند امنیت مخاطبان 
خود را گسترش دهد و همچنین بتواند از انتشار اسپم ها و آگهی های غیرعادی 
جلوگیــری کنــد. در اتفاقی که افتاده هرچنــد دیوار منتشــرکننده این آگهی 
گمراه کننده بوده؛ اما باید در نظر داشــت این آگهی محتوای مجرمانه نداشته. 
دیوار باید به دنبال راهی برای حل این تعارضات باشــد؛ اما در کنار آن قانون 
خود را باید حامی و در کنار کسب وکارها ببیند. کسب وکارهایی که در اوضاع بد 
اقتصادی ایران به ســختی خود را روی پا نگه داشته اند و با کوچک ترین ضربه 
ممکن است برای همیشه از صحنه حذف شوند. این حق کسب وکار دیجیتالی 

در ایران نیست.

بررسی حکم صادره برای مدیر عامل دیوار

استارت آپ ها تنها هستند

وعده توخالی دولت در حمایت حداکثری از شهرداری تهران
حذف سهم شهردارى ها از بودجه ملى

اصلاح مصوبه تعارض منافع در شهرداری درون خانوادگی حل شد؟
درحالی که قرار بود روز گذشــته اعضای شورای شهر تهران طرح اصلاح تعارض منافع در شهرداری را مورد 
بررســی قرار دهند، این طرح در دســتور کار قرار نگرفت و هیچ یک از اعضای شــورای شهر هم در صحن شورا 
درخصوص آن تذکر ندادند. به نظر می آید مهدی چمران که قرار بود این چالش را به روش درون خانوادگی حل 
کند، موفق شــده معترضان را آرام کند. در جلسه روز سه شنبه اعضا بیش از یک ساعت و نیم تذکر دادند و پرونده 
هشــت باغ نیز مورد بررســی قرار گرفت. ناصر امانی یکی از اعضای شورای شهر تهران به «شرق» گفت که قرار 
شــده ابعاد حقوقی این طرح هم مورد بررســی قرار بگیرد. او درخصوص اینکه شنیده شده برای برخی طراحان 
پرونده ســازی کرده اند گفت چنین موضوعاتی صحت ندارد و ما این طرح را به صحن می آوریم و حتی برخی از 
اعضای شورا که این طرح را امضا نکرده بودند با آن همراه شده اند. او درخصوص اینکه آیا اصلاحی در انتصاب 
فامیلی رخ می دهد هم گفت: شــورا موضع خود را نسبت به این موضوع اعلام کرد و شهرداری باید درخصوص 

آن توضیح دهد؛ ما با این انتصابات همراه نیستیم.


